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Suqovuşanın fatehləri
Bayrağımızı zirvəyə kimlər qaldırmışdı?

İkinci Qarabağ müharibəsi zamanı ən ağır döyüşlərdən biri Suqovuşan 
istiqamətində oldu. Düşmən ən müasir qüvvələrini bu ərazidə cəmləşdirərək 
ordumuzun irəliləməsinin qarşısını almağa calışırdı. Burada çox güclü 
istehkamlar qurulmuş, bir neçə müdafiə xətti təşkil edilmişdi. 

Qəsəbəyə gedən yüksəkliklərdə düş-
mən yerləşmişdi. Həmin günləri xatırla-
yarkən “N” saylı hərbi hissənin kəşfiyyat 
rəisi, polkovnik-leytenant Bayram İbişov 
deyir: “1353 yüksəkliyi düşməndən tə-
mizləndikdən sonra Suqovuşana yol açıl-
mışdı. Qarşıda bu yaşayış məntəqəsinin 
düşmən işğalından azad edilməsi kimi 
çox mühüm əməliyyat dururdu. Çünki 
onun həm hərbi, həm də strateji əhəmiy-
yəti vardı. Suqovuşan Ağdərə və Sərsəng 
su anbarı istiqamətində mühüm əhəmiy-
yətə malik yolların nəzarətdə saxlanılma-
sında, Ağdərə və digər məntəqələrimizin 
işğalçılardan təmizlənməsində ordumuza 
böyük üstünlük yaradırdı. 

Bundan başqa, erməni ordusunun 
“6-cı müdafiə rayonu” kimi qeyd etdiyi 
33651 nömrəli hərbi hissə də Suqovşan-
da yerləşirdi. Bu səbəbdən də yaşayış 
məntəqəsinin azad edilməsi ordumuzun 
qarşısında duran ən mühüm vəzifələrdən 
biri idi. Döyüş tapşırığını yerinə yetirmək 
üçün 1353 yüksəkliyindən Suqovuşan 
yaşayış məntəqəsi istiqamətinə üç gün 
ərzində meşə ilə yol getdik. Yağış yağır-
dı, paltarlarımız islanmışdı, botinkaları-
mızın içi su ilə dolu idi. 

Əsgərlərimiz soyuqdan əziyyət çək-
məli oldular. Üşüdülər, islandılar, ac qal-
dılar, amma ruhdan düşmədilər, bunu 
heç vaxt büruzə vermədilər. Onlara nə 
duman, nə soyuq, nə yağış, nə də relyef 
mane ola bilmədi. Torpağımız işğaldan 
azad olunmalı idi…

Əvvəlcə Suqovuşanın ətrafındakı 
yüksəkliklər, postlar düşməndən təmiz-
lənərək ordumuzun nəzarətinə keçdi. 
Ermənistan silahlı qüvvələrinin bölmələri 
bir neçə dəfə hücuma keçərək hərbiçilə-
rimizi tutduqları mövqelərdən çıxarmağa 
çalışdılar. Hər dəfə də uğursuzluğa dü-
çar olaraq geri çəkilməli oldular. Düşmə-
nin 6-cı dağatıcı alayı ordumuzun uğurlu 
əməliyyatı nəticəsində darmadağın edil-
di, müqaviməti qırıldı”. 

Bu uğurlu döyüşlərdən sonra “N” say-
lı briqadanın döyüş hazırlığı bölməsinin 
rəisi, polkovnik-leytenant Əfqan Abdu-
rahmanov kəşfiyyat bölüyü ilə sol tərəf-
dən qəsəbəyə girdi. Başqa bölmələr də 
yaşayış məntəqəsinin azad edilməsində 
yaxından iştirak etdilər. 

“Biz ora daxil olanda erməni hərbçilə-
ri artıq qaçmışdılar. Hər şey olduğu kimi 
qalmışdı, hərbi texnikalarını, silah-sursat 
anbarlarını, bazaları dolu şəkildə qoyub 
530, 851, 951 və digər yüksəkliklərə çə-
kilmişdilər. Onlar həmin yüksəkliklərdən 
bizi hədəf alaraq qəsəbəyə girişimizi 
əngəlləməyə çalışırdılar. Əməliyyat nə-
ticəsində Ermənistan ordusu xeyli canlı 
qüvvə və texnika itirdi”, – baş leytenant 
Cavid İbrahimli deyir. Onun sözlərinə 
görə, qəsəbə düşməndən azad edildik-
dən sonra Azərbaycan Bayrağının ya-
şayış məntəqəsində asılması əmri gəldi. 
Əmrdə deyilirdi: “Təcili düşmən bayrağı 
endirilsin və Azərbaycan bayrağı qaldırıl-
sın. Çəkiliş aparılsın”.

“Çox həyəcanlı idik. Tapşırığın ye-
rinə yetirilməsi kimlərə tapşırılacaq? Bu 
məqsədlə boylu-buxunlu, üst-başı təmiz 
olan hərbçilər seçildi. Polkovnik-leyte-
nant Əfqan Abdurahmanov tapşırığın 

yerinə yetirilməsi üçün daha təh-
lükəsiz hərəkət istiqamətini müəy-
yənləşdirdi. Bu zaman o, ərazinin 
relyefini əsas götürdü, yəni ən təh-
lükəsiz hərəkət istiqamətini seçdi. 
Həmin vaxt Suqovuşanı tərk etmiş 
düşmən qüvvələri su anbarının 
yuxarısında yerləşən 951 və 970 
adlanan yüksəkliklərdə mövqe 
tutmuşdular. Bu yüksəkliklərdən 
snayperlər və iriçaplı silahlar-
dan mövqelərimizə atəş açırdılar. 
Əfqan Abdurahmanov kəşfiyyat 
rəisi polkovnik-leytenant Bayram 
İbişova tapşırığı yerinə yetirmək 
üçün qrup yaratmağı tapşırdı”, 
– baş leytenant deyir. Onun söz-
lərinə görə, B.İbişov ayağından 
yaralandılğına görə, Suqovuşana 
gedə bilmədi. “O, tapşırığı icra 
etmək üçün kəşfiyyatçılardan sək-
kiz nəfərdən ibarət qrup yaratdı. 
Qrupa düşmən bayrağını endirib 
yerində Azərbaycanın üçrəngli 
bayrağını asmağı əmr etdi. Səkkiz nəfər-
dən ibarət kəşfiyyat qrupundan dördü 
müşahidə və mühafizə üçün əlverişli yer-
də yerləşdirildi. Fərid Məmmədli, Tərlan 
Qəzənfərov, Rəşad Tarverdiyev və İlkin 
Fərzəliyevdən ibarət dəstə isə Madagizə 
daxil oldu və bayrağımız bu qəsəbədə 
dalğalandı”.

Qəsəbədə dalğalanan bayrağın isə 
maraqlı tarixçəsi var. Bu barədə müd-
dət-dən artıq hərbi qulluqçu İnqilab Qa-
yıbov bildirir: “2016-cı ildən müddətdən 
artıq hərbi qulluqçu kimi kəşfiyyat bölü-
yündə xidmətə başlamışam. Mənim bö-
yük bayrağım var idi. Rəhmətlik bölük 
komandirim baş leytenant İsmət Hacıyev 
onu məndən istədi. Dedim ki, bayrağı 
məndən istəmə. İnşallah, arzuma çatım, 
zirvəyə asarıq, ya da bu bayraqla məni 
dəfn edərsiniz. Yaralandim, bayrağı ilk 
tibbi yardım göstəriləndə yanımda olan 
Fərid Məmmədliyə verdim. Sonradan İl-
kin Fərzəliyev üçrəngli bayrağı Suqovu-
şanda dalğalandırdı. Videonu isə Fərid 
çəkmişdi. Kimin asmasından asılı olma-
yaraq işğaldan azad edilən torpaqlarda 
Azərbaycan Bayrağı dalğlanır. Bu mənim 
üçün qürurvericidir”.

Bayrağımızı Suqovuşanda qaldıran 
İlkin Fərzəliyevin sözlərinə görə, oktyab-

rın 2-də Suqovuşan yaxınlığındakı yük-
səklikdə dayanıblarmış: “Səhərə yaxın, 
təqribən, saat altıya dörd-beş dəqiqə 
qalmışdı. Əmr gəldi ki, qəsəbəyə girməli, 
bayrağımız yaşayış məntəqəsində qal-
dırılmalıdır. Döyüş başlamazdan əvvəl 
bayraq məndə idi. Komandirə dedim ki, 
mənim üstümdə bayraq var, dedi ki, düş 
aşağı, bayrağı as. Mən və üç döyüşçü 
yoldaşım düşmən bayrağı asılmış mey-
dana daxil olduq. Dörd kəşfiyyatçı isə əl-
verişli mövqedə yerləşərək bizi düşmən 
atəşindən qoruyurdu. Bayraq asılan yer-
dən, məndən 1500-1800 metr arxada er-
mənilər təpənin üstündə dayanmışdılar. 
Yəni orada ermənilərin olduğunu bilirdik.

Düşmənin bayrağını endirdim, yerə 
düşən bayrağı ayağımla əski parçası 
kimi bir kənara atdım və bayrağımı-
zı asdım. Yuxarı qaldırdığım bayrağın 
dalğalanması məni qürurlandırdı. Çox 
xoşbəxt idim, çünki bu torpaqlar illər-
dir xilaskarlarının younu gözləyirdi. O 
torpaqlara ayaq basdığımız an sanki 
torpaq səni özünə çəkirdi. Neçə illərdir 
bizim həsrətlə baxdığımız kimi, inanın, 
ondan da böyük həsrətlə o torpaqlar bizi 
gözləyirdi. Mən də daxil olmaqla hamı-

mız ən böyük arzumuza çatmışıq. 
Günlərlə ac-susuz yol gedir, yaralı 

yoldaşlarımıza kömək edirdik, eyni za-
manda, döyüşürdük. Bizim üçün əsas 
bayrağımızı yüksəkdə dalğalandırmaq-
dır, şəhid olsaq da olar. Çox sevinirəm və 
qürur hissi keçirirəm ki, bir sıra yaşayış 
məntəqələrinin və strateji yüksəkliklərin 

azad edilməsində mənim də payım var”, 
– deyə o,  bildirir. 

Baş leytenant Cavid İbrahimli isə de-
yir ki, bayrağın qaldırılmasında onun bö-
lüyündən Əli Şahmarov da iştirak edib: 
“Üçrəngli bayrağımızın Suqovuşanda dal-
ğalanması hər birimizdə böyük qürur hissi 
doğurdu. Çox xoşbəxt idik. Bunu yaşa-
maq bizə nəsib oldu, bütün torpaqlarımı-
zın işğaldan azad ediləcəyinə inamı daha 
da artırdı. Şanlı bayrağımız Suqovuşanda 
dalğalandı və bu, yaşayış məntəqələrində 
dalğalanan ilk bayraq idi”.

Beləliklə, ötən əsrin 90-cı illərinin əv-
vəllərində Ermənistan silahlı birləşmələri 
tərəfindən işğal edilən Suqovuşan Vətən 
müharibəsinin yeddinci günündə azadlı-
ğına qovuşdu. Düşməndən təmizlənən 
digər yaşayış məntəqələrimiz kimi, Suqo-
vuşanın da azad, işıqlı günləri başlandı.

ünhan ƏFƏN İY V,  
“Xalq qəzeti”nin bölgə müxbiri

B yük ə ərin akk rdları

“Hörmətli Rəşad müəllim! “Xalq qəzeti”nin 24 yanvar 2023-cü  il tarixli 
nömrəsində dərc olunmuş “Şəmkirin şəhər tipli qəsəbəsi niyə bu gündədir?” 
sərlövhəli yazı tədbir görülmək üçün Sizə göndərilir. Nəticə barədə 
redaksiyaya məlumat verməyiniz xahiş olunur”

Bu sözlər redaksiyamızın bu il fevra-
lın 1-də Şəmkir Rayon İcra Hakimiyyəti-
nin başçısına göndərdiyi məktubdandır. 
Yəni redaksiya bildirib ki, tənqiddən son-
ra görülən iş barədə məlumat verilsin və 
biz də icra hakimiyyətinin cavab məktu-
bunu qəzetdə dərc edərək, oxucularımı-
za çatdıraq.  

Əslində, bu məktub göndərilməyə də 
bilərdi. Çünki rəsmi mətbuatı hər kəs, ilk 
növbədə icra strukturları izləyir və bilirik 

ki, Şəmkirdə də “Xalq qəzeti”nin çoxlu 
oxucusu var. Ona görə də tənqidi yazı 
ilə tanış olduqdan sonra dərhal reaksiya 
olmalı idi. Ya bildirilməli idi ki, məqalədə 
göstərilən faktlar həqiqətə uyğun deyil, 
ya da görülən və ya gələcəkdə görüləsi 
işlər barədə məlumat veriməli idi. Təsa-
düfi deyil ki, ölkə Prezidenti, cənab İlham 
Əliyev deyib: “Əgər reaksiya verilməyə-
cəksə, o pozuntuları törədənlər daha 
da böyük pozuntular törədəcəklər. Ona 
görə, mətbuatın burada nadir rolu var.”

Yenə hər ehtimala qarşı redaksiya 
tərəfindən məktub göndərilib ki, böyük 
rayondur, işi-güc çox, problemlər kifayət 
qədər, baş qarışıq ola bilər, oxumazlar. 
Amma bu, ehtimaldır, inanmırıq ki, rayon 
haqqında gedən tənqidi yazı oxunulma-
sın. Çünki sosial şəbəkədə icra hakimiy-
yəti, eləcə də onun başçısı fəaldır, mət-
buata biganə deyil. 

Digər tərəfdən, məlumat aldıq ki, 
yazı dərc olunan günün ertəsi icra haki-
miyyətinin başçısı tənqid etdiyimiz həmin 
Kür qəsəbəsinə gedib, adamları bir yerə 
yığıb, onlarla görüş keçirib, problemləri 
ilə maraqlanıb. Düzü bu xəbəri eşidən-

də çox sevinmişdik. Fikirləşirdik ki, nə-
hayət, bu böyük qəsəbədə işlər yoluna 
düşəcək. Yəni abadlıq-quruculuq işləri 
genişlənəcək, yol kənarlarındakı şəhid 
portretlərinə əl gəzdiriləcək, onların ət-
rafı gül-çiçəyə bürünəcək, gözəl, müasir 
xəstəxanaya gedən yol sahmana salına-
caq, xəstəxananın özü normal fəaliyyətə 
başlayacaq, məişət tullantılarının tüs-
tüsü ətrafa yayılmayacaq, primitiv zibil 
qabları yeniləri ilə əvəz olunacaq, vaxtilə 

hamının əsl istirahət yerinə çevrilən park 
yenidən sakinləri öz qoynuna alacaq... 
Amma deyir “sən saydığını say, görək 
fələk nə sayır”.

Dünən, eləmədim tənbəllik, yenidən 
yolumu saldım Kür qəsəbəsindən. Ye-
ganə diqqətimi cəlb edən yol kənarla-
rındakı dəmir lövhələr üzərindəki şəhid 
şəkilləri oldu. Tənqiddən sonra az-maz 
qayda yaradıblar. Ona görə “az-çox” de-
yirəm ki, tezliklə bu şəkillər də bozaracaq 
və təzə çəkilməsinə baxmayaraq artıq 
indidən ağarıb. Yəqin ki, keyfiyyətli ma-
teriallardan hazırlansaydı, belə olmazdı.
Qəsəbəyə gedən yolda  bəzi portretlər 
yenə də hara gəldi səpələnib, çala-çuxu-
run arasındadır. 

Adını çəkdiyimiz  gözəl qəsəbə parkı 
isə indi lap biabırçı günə düşüb. Sanki 
yaz fəsli hələ gəlməyib. Ağacların dibi 
bellənməyib, ətrafda antisanitariya hökm 
sürür. Zibil qalaq-qalaq yığılıb. Fəvvarə-
nin içərisi tullantılarla dolu üfunət qoxu-
yan çirkabdır. Parka gedən yoldan ra-
hat keçmək mümkün deyil. Çünki neçə 
vaxtdır dağılan içməli su xəttini düzəldən 
tapılmır, boş yerə axıb gedir. Hətta artıq 
bərbad vəziyyətə düşən yaxınlıqdakı 
məktəbin zirzəmisinə yaxınlaşmaqdadır. 
Burada rastlaşdığımız qəsəbə sakini Aqil 
Məmmədov dedi ki, park günün istənilən 
vaxtı sərxoşların məkanına çevrilir. Nor-
mal istirahət üçün şərait yaradılmaması 

bir yana, heç ailə-uşaqla bura gəlmək 
mümkün olmur. Burada primitiv bir ka-
fedə spirtli içkilər verirlər. Doğrudan da, 
sakinin dediyi mənzərəni öz gözlərimlə 
gördüm və çox təəssüf etdim. 

Yolu dağılan xəstəxana isə demək 
olar ki, işləmir. Təcili yardımın bir-iki iş-
çisindən başqa bir kimsəni tapmaq da 
mümkün deyil.

Biz daim qərəzdən uzaq olmu-
şuq. Məqsədimiz yalnız ümumi işimizə 

kömək etmək, nöqsanları görmək və 
onları xatırlatmaqdır. Cənab Preziden-
timizin də dediyi bu sözlər bizə stimul 
verir, həvəsləndirir: “Bir çox hallarda 
ölkədə, misal üçün, hər hansı pozuntu-
lar baş verdikdə, qüsurlar olanda, yaxud 
da, hər hansı bir xoşagəlməz vəziyyət 
yarananda mən məlumatı, o cümlədən, 
mətbuatdan əldə edirəm.

Şəmkirin yaxşı işini, maraqlı təcrü-
bəsini həmişə işıqlandırmışıq və bun-
dan sonra da belə olacaq. Təkcə son bir 
neçə ayda, qəzetin müxtəlif nömrələrin-
də rayon haqqında  dərc etdiyimiz yazı-
lara fikir verin: “Şəhid atası razılığını bil-
dirdi”, “Küçələr öz görkəmini dəyişir”, “Nə 
arxa ehtiyac var, nə cuvara”, “Şəmkirdə 
bu günədək 120 min ton kartof yığılıb” və 
sair bu kimi müsbət səpgili yazılar ver-
mişik. Bəs görəsən nə baş verdi ki,  üç 

aya yaxındır bir yazıya cavab verilmir? 
Axı bizim qanunları oxuyan hər kəs yaxşı 
bilir ki, “qanunvericilikdə nəzərdə tutulan 
hallar istisna olmaqla, müraciətə, qanun-
vericiliklə başqa müddət nəzərdə tutul-
mamışdırsa, bir ay müddətinədək, əlavə 
öyrənilməsi və yoxlanılması tələb edil-
məyən müraciətə ən geci 15 gün ərzin-
də baxılmalıdır”. Mən hələ bu yaxınlarda 
mətbuatla bağlı, jurnalistlərin sorğusu ilə 
bağlı  Milli Məclisdə qəbul olunmuş qa-
nunu xatırlatmıram. O, daha sərtdir, tək-
rar yazmaq istəmirəm.

Sonda dövlət başçımızın daha bir 
fikrini xatırlatmaq istəyirəm: “Dövlət mə-
murları və yaxud digər şəxslər bilirlər 
ki, Azərbaycanda söz azadlığı, mətbu-
at azadlığı imkan verməyəcək ki, onlar 
hansısa işlər görsünlər, qüsurlar burax-
sınlar. Ona görə, jurnalistlər bəlkə özlə-
ri də bilmədən mənim köməkçilərimdir. 
Buna görə də mən sizə minnətdaram. 
Əminəm ki, gələcəkdə də siz bütün cə-
miyyəti narahat edən, incidən məsələlər 
haqqında – harada ki hansısa ədalətsiz-
lik, qanunsuzluq var – dərhal operativ re-
aksiya verəcəksiniz, cəmiyyətin və döv-
lət orqanlarının diqqətini bu məsələlərə 
cəlb edəcəksiniz”

amlet ASIM V,  
“Xalq qəzeti”nin bölgə müxbiri

a ab g zləyirik

Nə tədbir görülür,  
nə də cavab verilir
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